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قیمت )به تومان(نوع سکه
1/587/000سکه تمام طرح جدید
1/541/000سکه تمام طرح قدیم

783/000نیم سکه
496/000ربع سکه

336/000گرمی
149/000هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4/466دلار
5/490یورو
6/833پوند

1/306لیر ترکیه
1/342درهم امارات

یک اقتصاددان با تاکید بر اینکه این دولت فعلی 5 سال مملکت 
را عقب نگه داشت، اعلام کرد دولت در تقویت تولید داخلی بسیار 
بد عمل کرده اســت و تمام رزق و روزی خود را در سفره بیگانگان 

می بیند.
عبدالمجید شیخی در گفت وگو با خبرگزاری فارس با اشاره به اینکه حدود 
35 سال پیش دولت اعلام کرد که ما رابطه مان را با دلار قطع کردیم، اظهار 
کرد: رهایی از سلطه دلار و یورو سال های پیش می توانست انجام شود اما از 
آنجایی که تاکنون در تشکیل یک دولت اسلامی کارآمد در قوه اجرایی موفق 
نبوده ایم، عملًا خلاص شدن از زیر سلطه دلار و یورو امکان پذیر نبوده است.
وی با تاکید بر اینکه این دولت فعلی 5 سال مملکت را عقب نگه داشت 
و تولید اوضاع نامناسبی پیدا کرد، افزود: متاسفانه این دولت در زمینه حذف 
دلار و یورو از سیســتم مبادلات کشور و نیز تقویت تولید داخلی بسیار بد 

عمل کرده است و تمام رزق و روزی خود را در سفره بیگانگان می بیند. 
این استاد دانشگاه ادامه داد: در حال حاضر نیز اگرچه کم وبیش به اشتباه 
خود اعتــراف می کند اما از آنجایی که صداقت ندارد، حاضر به عذرخواهی 

از مردم نیست.
شیخی برخی اقتصادخوانده های صاحب نظر را مخاطب قرار داد و گفت: 
باید از این افراد ســوال شــود که برای تثبیت و یا مدیریت شناور دلار چه 
برنامه ای دارند و چقدر برای این موضوع وقت گذاشته اند؟ مسلماً در پاسخ 
به این پرسش باید گفت که هیچگونه برنامه ریزی موثر و یا هیچ دغدغه ای 
برای نیل به این هدف وجود ندارد؛ این امر وقت ســوزی هزینه و خســارت 
بزرگی برای کشور است چراکه تمام هم و غم مردم و مسئولان به نرخ دلار 
گره خورده است.وی تشکیل سامانه های بانک مرکزی و نیز بسته سیاستی 
ضدالتهاب آن در راستای مدیریت بازار ارز را تنها یک مُسکن دانست و گفت: 

اینگونه اقدامات، موقتی و کوتاه مدت هستند. 
این کارشــناس اقتصادی اضافه کرد: برای ساماندهی این بازار نیازمند 
برنامه ریزی میان مدت و بلندمدت هســتیم و اگــر دولت به مواردی چون 
پیمان هــای پولی و غیره، توجهی نکند، اوضاع نابســامان بازار ارز همچنان 
ادامه خواهد داشت.شیخی در پایان، ورود دستگاه های نظارتی و امنیتی را 
برای ســاماندهی و مدیریت بازار ارز امری واجب دانست و ادامه داد که این 

اقدامات همچنان باید استمرار داشته باشد.

یک اقتصاددان: 

دولت فعلی 5 سال مملکت را
 عقب نگه داشت

نایب  رئیس  اتاق بازرگانی ایران و چین با  اشاره 
اینکه دولت درباره منابع ارزی توضحیات شفافی 
ارائه کند گفت: به نظر می رسد آن هایی که با ما 
دشمن هستند از این آمار اطلاع دارند و ظاهرا 
فقط مردم محرم نیستند که این آمار را نمی دانند.

مجیدرضا حریری در گفت وگو با خبرگزاری ایسنا، 
اظهار کــرد: 20 میلیارد دلار مازاد ارزی داریم. دولت 
باید شفاف توضیح دهد که آیا این منابع ارزی به شکل 
واقعی در دسترسش هست یا به دلیل تحریم های بانکی 

این منابع برای دولت در دسترس نیست؟
وی افزود: اگرهمه این پول ها در دســترس نیست 
خوب اســت که گفته شود که این پول ها چقدر است 
و کجاســت. به نظر می رسد آن هایی که با ما دشمن 

هستند از این آمار اطلاع دارند و ظاهرا فقط مردم محرم 
نیستند که این آمار را نمی دانند.

نایب  رئیس  اتاق بازرگانی ایران و چین اضافه کرد: 
به نظر می رسد رقمی در حدود 20 میلیارد دلار ارز از 
کشور خارج می شود و در مقابل آن هیچ چیزی هم وارد 
نمی شود. وقتی املاک خریداری شده توسط ایرانی ها 
از غرب اروپا تا ترکیه و جنوب خلیج فارس و آمریکا و 
کانادا در حال بالا رفتن اســت، در واقع همان ارزهایی 
است که از کشور خارج و تبدیل به برج و ویلا در نقاط 

مختلف دنیا می شود. 
حریری ادامــه داد: این خیانتــی بالاتر از قاچاق 
کالاست. قاچاقچی وقتی قاچاق می کند با تمام آسیبی 
که به اقتصاد می زند بخشــی از نیازهای بازار را تامین 

می کنــد و آن کالایی که قاچاق می شــود بالاخره به 
گردش بازار اضافه می شود. ولی آن کسی که پولش را 
آن طرف دنیا می برد و ملک می خرد یا در حساب های 
خارجی اش پس انداز می کند هیچ منفعتی به اقتصاد 

داخلی نمی رساند.
به گفته وی، کمتر از سه ماه پیش، قیمت دلار در 
بازه 3700 تومان بود و امروز در بازه 4500 تومان قرار 
گرفته است؛ یعنی حدود 20 درصد افزایش قیمت دلار 

و افت ارزش ریال را داشته ایم.
رئیس  اتــاق بازرگانی ایران و چین بیان کرد: این 
اتفاق در شرایطی افتاده است که تورم 10 درصد بوده 
و نرخ دلار 20 درصد بالا رفته است که این مسئله به 
عدم مدیریت بازار ارز برمی گردد. اما تا زمانی که تقاضای 

ارز برای خروج از کشور وجود دارد ما دچار این مشکل 
هســتیم. در واقع آنچه به گران شدن ارزهای خارجی 
در مقابــل ریال دامن می زند عرضه و تقاضا مبتنی بر 
احتیاجات واقعی نیست بلکه خروج ارز از کشور است.  

حریری ادامه داد: مجموع صادرات نفتی و غیرنفتی 
ما حــدود 100 میلیارد دلار اســت. آن رقمی که به 
واردات ما مربوط می شود حدود 50 میلیارد دلار است 
و اگر فرض کنیم که آمار دولت در مورد قاچاق درست 
است، سالانه 13 میلیارد دلار قاچاق کالا داریم. از طرف 
دیگر 10 تا 15 میلیارد دلار هزینه ارزی مثل مسافرت 
مردم، دانشجوی خارج از کشور و... داریم که این نشان 
می دهــد 80 میلیارد دلار هزینه ارزی و 100 میلیارد 

دلار درآمد ارزی داریم.

نایب  رئیس  اتاق بازرگانی ایران و چین:

دشمنان از منابع ارزی ما خبر دارند و فقط مردم نامحرمند

در حالی که خزانه داری کشور از ادامه سایه 
رکود بر واحد های تولیدی کشور خبر داده، وزیر 
معتقدم  کرد:  اعــلام  گفت وگویی  اقتصاد طی 

رکودی وجود ندارد! 
در همین راستا از یک سو خبرگزاری فارس با  اشاره 
به آمار معاونت نظارت مالی و خزانه داری کشور درباره 
میزان درآمدهای مالیاتی نوشــت: افت درآمد مالیاتی 
نشان از ادامه سایه رکود بر واحدهای تولیدی و فعال 

در عرصه اقتصاد دارد.
اما با این حال، وزیر اقتصاد در گفت وگوی اخیر خود 
با ایسنا می گوید که طبق تعریف او از رکود، بنگاه های 
اقتصادی از رکود خارج شــده اند و رشد اقتصادی در 
اغلب بخش ها اعم از خودروســازی، فولاد و نظایر آنها 

جریان دارد؛ ضمن اینکه بیکاری هم کاهش و  اشتغال 
افزایش یافته است و تورم هم که مدت هاست دو رقمی 

شده است.
مسعود کرباســیان اظهار کرد: در مسکن، تولید، 
کشــاورزی، معدن و... رشد اتفاق افتاده است. از سوی 
دیگر تورم پایین بوده و رشد قیمت ها هم پایین بوده 
است. بنابراین نمی توان گفت اثر وضعی قیمت ها منجر 

به رشد شده است.
وی افزود: این رشد تولید بوده که انجام شده است. 
از سوی دیگر باید بررسی کنیم که آیا بیکاری کاهش 
یافته است؟  اشــتغال افزایش یافته است؟ اگر چنین 
وضعیتی وجود دارد نشان می دهد که ما رکود نداریم.
وزیر اقتصاد ادامه داد: ما و وزارت کار و وزارت صنایع 

مطالعه ای کردیم که واحدهایی که به اسم تعطیل به 
شورای استان ها اعلام شدند چه وضعیتی دارند؟ گفته 
شد که وضعیت آنها بهتر از قبل است. بالاخره ما مسئول 
تامین نقدینگی و راه اندازی آنها هستیم و وضعیت آنها 
را رصد می کنیم، با این حال نتیجه مطالعه ما نشــان 
داد وضعیت آنها بســیار بهتر شده است و بسیاری از 
آنها در حال خروج از چرخه رکود هستند و از تعطیلی 

خارج می شوند. 
به گفته کرباسیان، ممکن است تعدادی از بنگاه ها 
هنوز چندان رونق نگرفته باشند البته برای برخی کاری 
نمی شود کرد، ولی برای برخی دیگر باید به فکر راه حل 
باشیم. با این حال به طور کلی اکنون صادرات ما رشد 
داشته است که بخشی از آن هم صادرات صنعتی است 

و این خود بیانگر اوضاع بنگاه هاست.
وی اضافه کرد: معتقدم اکنون رکودی وجود ندارد. 
می توانیم با هم درباره تعریف رکود صحبت کنیم. حرف 

من این است که بنگاه ها از رکود خارج شده اند.
گفتنی است، سایر آمارهای معاونت نظارت مالی 
و خزانه داری کل کشــور از اوضاع مالی دولت نشــان 
می دهد، ســهم مالیات در منابع عمومی بودجه از 44 
درصد به 36 درصد کاهش یافته است و همچنین سهم 
نفت از 28 درصد به 32 درصد افزایش یافته و سایر نیز 
روندی مشابه را طی کرده است. افزایش سهم نفت و 
کاهش سهم درآمدهای مالیاتی به منزله بازگشت اتکای 
بیشتر بودجه به درآمدهای نفتی و افزایش وابستگی به 

نفت تلقی می شود.

خزانه داری کشور: رکود در تولید همچنان باقی است
وزیر اقتصاد: رکودی وجود ندارد! 

لایحه الحاق به کنوانسیون حمایت از ارقام جدید 
گیاهی در حالی این هفته در مجلس بررسی  می شود 
که به گفته کارشناسان این طرح با سیاست اقتصاد 
مقاومتی در تضاد است و موجب وابستگی ۲۰ ساله 

به بذرهای تراریخت می شود.
بــه گزارش خبرگــزاری مهر، لایحه الحــاق ایران به 
 )upov(کنوانسیون بین المللی حمایت از ارقام جدید گیاهی
که سی ام مهرماه سال جاری در کمیسیون کشاورزی مجلس 
به تصویب رســید، قرار است طی هفته جاری وارد صحن 
علنی مجلس شورای اسلامی شود و مورد بررسی قرار بگیرد.

لایحه ای که کارشناسان بسیاری با تصویب آن مخالف 
هستند و با هشــدار نسبت به آسیب های الحاق،  آن را در 
تضاد با سیاست های اقتصاد مقاومتی و خودکفایی در تولید 

محصولات کشاورزی می دانند.
گفته می شــود، این لایحه به درســتی مورد بررسی 
کارشناسی قرار نگرفته و تصویب آن می تواند به معنای باز 
شدن درهای کشور به سوی واردات بذر و دیگر نهاده های 
کشــاورزی به کشور باشد بنابراین در شرایط فعلی معایب 

الحاق ایران به کنوانسیون مذکور بیشتر از مزایای آن است.
هشدار اساتید دانشگاه

در همین خصوص تعدادی اساتید دانشگاه در نامه ای 
به نمایندگان مجلس هشدار دادند. در این نامه آمده است: 
»پیوســتن به کنوانســیون حمایت از ارقام جدید گیاهی 
)UPOV( صدمات جبران ناپذیری به حاکمیت ملی، امنیت 
غذایی، کشاورزان خرد و اقتصاد کشاورزان وارد می  کند؛ این 
کنوانسیون، کشور را به  سمت وابستگی حداقل 20 تا 25 

ساله به بذرهای تراریخت سوق می دهد.«
این اســاتید تأکید کرده اند: »کشــور زیر بار 7 تعهد 
ســنگین حقوقی در مقابل یک فرد یا کارفرمای او می رود 
)کارفرمایان بذر و گیاه تراریخته عمدتاً مونســانتو و راکفلر 
هستند؛ این به معنای دخالت آشکار در امنیت غذایی، بذر 

و کشاورزی کشور است.«
در نامه این اساتید دانشگاه تصریح گردیده است: »در 
اجرای کنوانسیون ذیل ماده 30، هر کشور مکلف به اصلاح 
قوانین داخلی خود در راستای انطباق با این کنوانسیون است 
به طوری که در زمان تودیع اســناد قوانین داخلی هم راستا 

به تصویب رســیده باشــد؛ این ماده به منزله تغییر قوانین 
داخلی در جهت حقــوق بیگانگان دارای حقوق انحصاری 

بذر تنظیم شده است«
در همین رابطه، ولی الله محمدی، دانشیار گروه زراعت 
و اصلاح نباتات دانشــگاه تهران در گفت وگو با مهر، تاکید 
کرد: شــرکت های خارجــی و نمایندگان آنهــا در داخل 
کشور)واردکنندگان بذر( از این لایحه سود کلان می برند. 
وارد کننــدگان همه جا به خاطر ســودهایی که می برند 
دنبال این هستند که خواسته هایشان را اجرایی کنند و به 
نظر می رسد پشــت پرده ماجرا همین باشد.از سوی دیگر 
برخی مسئولان موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال 
)زیرمجموعه وزارت جهادکشاورزی( که الحاق ایران به این 
کنوانسیون را دنبال می کنند، معتقدند مزایای الحاق ایران 
به کنوانســیون مذکور قابل انکار نیست و باز شدن درهای 

کشور به سوی واردات بذر و سایر نهاده ها را رد می کنند.
محمدحســن عصاره، رئیس  موسسه تحقیقات ثبت و 
گواهی بذر و نهال نیز با  اشــاره به قانون ثبت ارقام گیاهی 
مصوب سال 1382؛ معتقد اســت: ماده 12 این قانون به 

موسسه تحقیقات ثبت و گواهی بذر و نهال اجازه عضویت 
در برخی مجامع بین المللــی از جمله اتحادیه بین المللی 

حمایت از ارقام گیاهی )UPOV( را داده است.
واکنش نمایندگان مجلس

برخی نمایندگان مجلــس هم به این موضوع واکنش 
نشان داده اند. حسینعلی حاجی دلیگانی، در نامه ای خطاب 
به سایر نمایندگان مجلس، با بیان اینکه »اجازه تنظیم بازار 
داخلي و بازرگاني کشور منوط به اخذ مجوز از بهنژادگر شده 
اســت«، هشدار داد: »این ماده به منزله عدم ورود دولت ها 
به تنظیم بازار داخلي است! یعني حاکمیت بر سرزمین زیر 
ســؤال مي رود! از طرف دیگر کشاورز ما اجازه ذخیره بذر 
خودمصرفــي را هم ندارد. در نتیجه اقتصاد بومي و محلي 
دستخوش مسائل حقوقي و محدودیت های زیادی مي شود.«

این نماینده مجلس خطاب به همکاران خود تأکید کرد: 
»طبق ماده 39 حقوق مکتسبه فرد »بهنژادگر« حتي پس 
از انصراف از کنوانسیون الزم الرعایه مي باشد! یعني سال ها 
کشور دربند یک نفر یا کارفرمای او قرار مي گیرد از این رو 

خواهشمند است به کلیات آن رای ندهید.«

کارشناسان هشدار دادند

وابستگی ۲۰ ساله کشور به بذرهای تراریخت با پیوستن به کنوانسیون غربی

رئیس اتحادیه لوازم خانگی در اجلاس ماهانه اتاق 
ابهاماتی درباره چگونگی هزینه کرد  اصناف تهران، 
درآمد حاصل از نمایشــگاه های بهاره و پول فروش 

ساختمان ۲۰ میلیارد تومانی این اتاق مطرح شد.
به گزارش خبرگــزاری فارس، محمد طحان پور 
در اجــلاس ماهانه اتاق اصناف ایران با انتقاد از عدم 
شفافیت درآمدهای اتاق اصناف تهران، افزود: چهار 
سال پیش یکی از ساختمان های متعلق به اتاق اصناف 
تهران به قیمت حدود 20 میلیارد تومان فروخته شد 
که در صورتی که این مبلغ در بانک ســپرده گذاری 
شده باشد، سود حاصل از رقم ذکر شده سالانه تاکنون 
شش میلیارد تومان شده و طی چهار سال سود حاصل 

از آن پول 24 میلیارد تومان اســت. سؤال اینجاست 
که اصل پول و سود حاصل از این پول کجاست و در 

کجا هزینه شده است.
وی به درآمد حاصل از نمایشگاه های بهاره اشاره 
کرد و گفت: در یک جلسه ای گفته شد درآمد حاصل 
از این نمایشگاه ها چهار میلیارد و 800 میلیون تومان 
است. ولی آقای فاضلی رئیس اتاق اصناف تهران در 
همان جلسه گفت که این درآمد دو میلیارد و 800 

میلیون تومان است.
رئیس اتاق اصناف تهران هم بیان داشت: گزارشی 

از هزینه کرد این درآمدها تاکنون ارائه نشده است.
براســاس این گزارش، بودجــه 97 اتاق اصناف 

تهران رأی نیاورد و در نهایت رؤسای اتحادیه ها رأی 
به برگشتن لایحه بودجه 97 اتاق اصناف تهران برای 
بررسی در جلسه مشترک هیئت رئیسه دادند و مقرر 
شد تمام ریزهزینه ها و مسائل بودجه در آنجا به بحث 

گذاشته شود.
علی فاضلی رئیس اتاق اصناف تهران در اجلاس 
ماهانه این اتاق که بررسی بودجه مصوب سال 1397 
پرداخت، گفت: بودجه سالانه اتاق اصناف تهران برای 
سال 97 نسبت به سال 96 افزایش حدود 9 درصدی 
داشته و این افزایش زیرنرخ تورم است. ضمن اینکه 
80 درصــد بودجه صرف هزینه های پرســنلی اتاق 

می شود.

رئیس اتــاق اصناف تهران با بیــان اینکه تمام 
جزئیات بودجه برای بررسی در اختیار اتحادیه ها قرار 
می گیرد، گفت: اتاق، دســتگاه ناظر به اتحادیه است 
و کمیســیون نظارت ناظر بر عملکرد اتاق و هر سال 
تمام هزینه ها و درآمدهای اتاق توسط مجموعه دولت 
بررسی و ســپس تأیید می شود و هیچ سرفصلی از 
بودجه اتاق اصناف تهران خارج از این مجموعه نیست.
فاضلی در مورد درآمد حاصل از نمایشگاه ها که در 
مورد شفافیت آن ابهاماتی از سوی رؤسای اتحادیه ها 
در این جلســه مطرح شــد، گفت: درآمد حاصل از 
نمایشگاه ها دوبار در کمیسیون نظارت مورد بررسی 

قرار می گیرد.

رئیس اتحادیه لوازم خانگی مطرح کرد

ابهام درنحوه هزینه درآمدهای میلیاردی اتاق اصناف تهران

فرآورده های  پخش  ملی  سخنگوی شرکت 
نفتی با   اشاره به احتمال وقوع تخلف در برخی 
از جایگاه های دولتی و خصوصی بنزین، گفت: 
رانندگان در جایگاه ها شخصا سوخت گیری کرده 

و کارت بانکی را تحویل متصدی ندهند.
فاطمــه کاهی در گفت وگو بــا خبرگزاری فارس 
با  اشــاره بــه احتمال وقــوع تخلفاتی چــون اضافه 
پرداخت های ســوخت گیری در برخــی جایگاه های 
خصوصی و دولتی گفت: مصرف کنندگان در صورت 
وجود این تخلفات حتما با شماره 09627 که مربوط 
به بازرســی شرکت ملی پخش اســت تماس گرفته 
و ضمــن بردن نام جایگاه و شــماره نازل موضوع را 

درمیان بگذارند.
وی با  اشاره به اینکه ممکن است هرچه به ایام آخر 
سال نزدیک می شویم این مشکلات بیشتر شود، تصریح 
کرد: در گام اول باید مصرف کنندگان خودشان اقدام به 
سوخت گیری کرده و در قدم دوم اگر قصد دارند بهای 
سوخت را با کارت بانکی بپردازند حتما خودشان این 
کار را انجام دهند تا مشکلی مانند اضافه پرداخت پیش 
نیاید.سخنگوی شرکت ملی پخش فراورده های نفتی 
همچنین با  اشــاره به عرضه اکتان افزا در جایگاه های 

شرکت ملی پخش اعلام کرد:

هشدار نسبت به کلاهبرداری از رانندگان در جایگاه های سوخت

عرضه سوخت گفت: شرکت ملی پخش فراورده های 
نفتی هرگز به مصرف کنندگان توصیه نمی کند که از 
این اکتان افزا استفاده کنند و جلوگیری از عرضه این 
اکتان افزا و محصولات مشابه در جایگاه های سوخت 

بر عهده شرکت ملی پخش نیست.

بر اساس این گزارش، به تازگی موارد متعددی از 
تخلفات در جایگاه های ســوخت مشاهده شده است 
که متاسفانه برخی از جایگاه ها وجوهی بیش از مبلغ 
فروش بنزین از حساب بانکی مشتریان کسر کرده اند.

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 

هم با  اشاره به اینکه نرخ کارمزد سال 96 جایگاه داران 
سوخت تعدیل شد، اعلام کرد: ذخیره سازی سوخت 

برای نوروز در حد ایده آل است.
محمدرضا موسوی خواه با  اشاره به برگزاری جلسات 
هماهنگی بین جایگاه داران ســوخت سراسر کشور و 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی به منظور عرضه 
پایــدار و مطمئن فرآورده های نفتی بنزین و گازوئیل 
در ایام نوروز، گفت: بر اســاس تصمیم گیری صورت 
گرفته کارمزد جایگاه داران از ســال 96 به میزان نرخ 
تورم تعدیل خواهد شد تا جایگاه داران بتوانند با خیال 

راحت به مردم خدمت رسانی کنند.
این مقام مسئول با  اشاره به اینکه نرخ جدید مطابق 
با نرخ تورم خواهد بود، تصریح کرد: برنامه ریزی برای 
تعدیل نرخ کارمزد سال 97 نیز در حال انجام است و 
امیدواریم تا فروردین ماه این موضوع نیز نهایی شود.

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با 
 اشاره به ذخیره سازی بنزین و گازوئیل برای تعطیلات 
نوروز،  گفت: خوشــبختانه وضعیــت ذخیره بنزین و 
گازوئیل برای تعطیلات نوروز در حد ایده ال اســت، 
مشــکلی بابت سوخت رســانی در این ایام نداریم و 

پیش بینی های لازم در این باره شده است.

استفاده کارشناسان از پهپاد داخلی در صنایع 
کشــاورزی و باغداری موجب شــده که در زمان 
اندک نسل اصلاح شده گیاهان و مرکبات ارگانیک 

تولید شود.
به گزارش ســازمان بسیج ســازندگی، سعید حسن 
شاهی؛ کارشناس اجرایی ساخت پهپاد با قابلیت استفاده 
در صنایع کشاورزی ، درباره قابلیت ها و نحوه اجرای این 
طرح در اســتان فارس گفت: همه چیز از یک ایده اولیه 
شروع شد. شش ماه برای اجرای طراحی های اولیه زمان 
نیاز بود و شش ماه هم کار ساخت انجام می شد که با توجه 
به حساسیت های تولید این پرنده آهنی، در مدت کوتاه تر 

از زمان بندی در نظر گرفته شده به سر انجام رسید. 

وی افزود: پهپاد اولیه فقط قرار بود به صورت آزمایشی 
سم پاشی انجام دهد. اما خیلی زود ماموریت های جدیدی 
برای آن در نظر گرفته شــد و حالا به یک طرح اجرایی 
پر ســود در سطح اداره محیط زیست استان فارس  و در 
بین باغداران تبدیل شــده است. استفاده کارشناسان از 
پهپاد داخلی در صنایع کشاورزی و باغداری موجب شده 
که در زمان اندک نســل اصلاح شده گیاهان و مرکبات 

ارگانیک تولید شود.
کارشــناس اجرای طرح ساخت پهپاد سم پاش ادامه 
داد: سم پاشی حجم انبوهی از مزارع و باغ ها در کمترین 
زمان ممکن ، کاهش مصرف ســم و کــود مایع ، اجرای 
سم پاشــی دقیق از طریق کنترل زمینی و جلوگیری از 

افزایش تلفات و ضایعات  باعث شــد که این طرح خیلی 
زود در بین باغدارهای استان مورد توجه قرار بگیرد.کار به 
جایی رسیده است که کشاورزان از تیم سازنده در خواست 
کرده اند تا وزن ســم مورد استفاده این پهپاد را افزایش 
بدهند. حسن شاهی با  اشــاره به قابلیت پهپاد سم پاش 
در رصــد و آمار گیری دقیق گونه های گیاهی و جانوری 
افزود: آمارگیری و سرشماری از این گونه های نادر عموما 
به صورت دستی انجام می شد که با توجه به خطای  انسانی 
خیلی قابل استناد نبود. اما حالا خیلی راحت می شود نادر 
ترین  گونه ها را مورد رصد و آمار گیری دقیق قرار داد ، 
بدون اینکه در حوزه استحفاظی و اکوسیستمی آن گونه 

نادر دخالتی داشته باشیم.

کار شــناس اجرایی طرح پهپاد سم پاش درباره دیگر 
قابلیت های این دستگاه گفت: یکی از کارهایی که پهپاد 
انجام داد کمک به گرده افشانی درست درخت ها به ویژه 
درخت های میوه دار با دقت بالا بود. ضمن اینکه با انتشار 
و پراکنش باکتری ها و حشرات مفید در امر باغداری سعی 

کردیم به جنگ آفت های گیاهی برویم.
گفتنی است ، پهپاد سم پاش 18 موتوره با وزن تقریبی 
18 کیلوگرم و حداقل پروازی دو متر با سرعت 40 کیلومتر 
در ساعت ، توانایی پرواز حداکثر 15 تا 20 دقیقه ای  دارد 
و می تواند 9 لیتر سم را جا به جا کند. این پهپاد می توانست 
در هر 15 دقیقه یک هکتار را سم پاشی کند که با توجه به 
درصد  خطای اندک آن این مقدار دقت قابل تحسین بود.

توسط بسیج سازندگی صورت گرفت

استفاده از پهپاد ایرانی برای گرده افشانی درختان

مجری طرح چغنــدر قند از پرداخــت 5۰ درصد مطالبات 
چغندرکاران خبر داد و گفت: ســال ۹۷ نیازی به واردات شکر 

نیست.
بــه گزارش خبرنگار مهر علیرضا یزدانی در جریان بازدید خبرنگاران 
بخش کشــاورزی از مزرعه به نژادی گندم در مرکز تحقیقات کشاورزی 
صفی آباد دزفول با بیان اینکه در راســتای مدیریت بحران آب، یکی از 
سیاســت های وزارت جهاد کشاورزی توســعه کشت پاییزه چغندر قند 
است، اظهارداشت: در گذشته حدود 19 استان کشور تولید چغندر بهاره 
را در دســتور کار داشتند که به دلیل بحران آب سطح زیر کشت بهاره 

این محصول به شدت کاهش یافته است.
وی با  اشاره به اینکه طی سه الی چهار سال اخیر توسعه کشت پاییزه 
چغندر قند در دســتور کار است، گفت: سطح زیر کشت پاییزه چغندر 
قند از حدود 2 هزار هکتار در 4 ســال گذشته به حدود 17 هزار هکتار 
در سال جاری رسیده است ضمن اینکه بیشترین سطح زیرکشت پاییزه 

نیز در استان خوزستان است.
مجری طرح چغندر قند وزارت جهاد کشاورزی گفت: در سال زراعی 
96-95 سطح زیرکشت پاییزه چغندر قند در استان خوزستان 10 هزار 
هکتار بود که از این میزان بیش از 750 هزارتن چغندر قند تولید شــد 
همچنین در حال حاضر از ســطح 17 هزار هکتاری چغندر قند پاییزه، 
12 هزار هکتار آن مربوط به خوزستان است و پیش بینی می شود بیش 

از 900 هزارتن چغندر قند پاییزه در این استان تولید شود.
یزدانی با بیان اینکه در 9 استان دیگر هم کشت پاییزه را آغاز کرده ایم، 
گفت: این کشت در استان هایی مانند فارس، اصفهان، کرمانشاه، گلستان، 
خراسان رضوی و دشت مغان اردبیل آغاز شده و پیش بینی می شود بیش 

از یک میلیون و 100 هزارتن چغندر قند پاییزه در کشور تولید شود.
وی با  اشاره به رکورد تولید چغندر قند در کشور، افزود: امسال بیش 
از 8 میلیون و 100 هزارتن چغندر قند در کشور تولید شد که با احتساب 
شکر تولیدی از نیشــکر میزان شکر تولیدی در کشور به یک میلیون و 

950 هزارتن رسید.
یزدانــی با بیان اینکه بنابراین ما در تولید شــکر به خوداتکایی 84 
درصدی رســیدیم، تصریح کرد: با توجه به شرایط موجود در سال 97، 

نیازی به واردات شکر نداریم.
مجری طرح چغندر قند اظهار امیدواری کرد: طی دو الی ســه سال 
آینده با احداث کارخانجات جدید کشور در زمینه تولید شکر به خوداتکایی 

100 درصدی برسد.
یزدانــی درباره آخرین وضعیت پرداخــت مطالبات چغندرکاران نیز 
اظهارداشــت: کارخانجات قند به دلیل مابه التفاوت قیمت شکر، از دولت 
مطالباتی دارند ضمن اینکه قیمت شــکر باید توسط دولت در خردادماه 
اعلام می شد اما با چندماه تاخیر در آبان اعلام شد و همین مسائل باعث 
شد کارخانجات نتوانند شکر تولیدی خود را بفروشند و طلب چغندرکاران 

را بدهند.
وی با  اشاره به اینکه قیمت شکر در آبان ماه 2722 تومان اعلام شد، 
اضافه کرد: براساس آخرین آمار ارائه شده، تاکنون کارخانجات 50درصد 
مطالبات چغنــدرکاران را پرداخت کرده اند و امیدواریم مابقی مطالبات 
آنها با توجه به افزایش تقاضا برای مصرف شکر در ایام عید و پس از آن، 

به زودی تسویه شود.

مســئول مرکز اقتصاد مقاومتی و کشــاورزی حامی گفت: 
گیاهان دارویی ایرانی را به کشورهای اروپایی می دهیم و آن ها با 

استانداردسازی با دهها برابر قیمت به ما برمی گردانند. 
به گزارش خبرنگار اقتصادی روزنامه کیهان، مجید خراسانی در اولین 
نشست خبری مرکز حامی با بیان اینکه ریل گذاری اقتصاد کشور را باید 
به سمت اقتصاد مقاومتی ببریم، اظهارکرد: ما در محصولات استراتژیک 

نیاز به الگوسازی دایم. 
وی با اشاره به اینکه زنجیره تامین  ما در محصولات کشاورزی و حتی 
همه محصولات باید کامل باشــد، افزود: هفت هزار و 700 گونه گیاهی 

دارویی دردنیا وجود دارد که بیش از پنج هزار گونه آن درایران هست.
مســئول مرکز اقتصاد مقاومتی و کشاورزی حامی با تاکید بر همین 
نکته که 2 محصولات گیاهی دارویی در کشور وجود دارد، از منحصر به فرد 

بودن هزار و 700 گونه  آن در ایران خبر داد. 
خراسانی ادامه داد: با این وجود چون زنجیره تامین ما کامل نیست، 
ایــن گیاهــان را به کشــورهای اروپایی مانند آلمــان می دهیم و آن ها 
بــا استاندارد ســازی، همان محصولات را 10 ها برابــر قیمت  اولیه به ما 

برمی گردانند.
وی با بیان اینکه جای نهادهای تســهیل گر  در زنجیره تامین خالی 
است، گفت: در پایان سال 97 می توانیم برای اولین بار در کشور زنجیره  

گیاهان دارویی را تکمیل کنیم.
این مقام مسئول در ادامه به این نکته اشاره کرد که علی رغم تولید 90 
درصد گوشت مورد نیاز کشور، 120 هزار تن هم از خارج وارد می شود. 
خراســانی ادامه داد: پیشنهاد ما این است که اگر ما زنجیره پرورش 
گوشــت قرمز را کامل کنیم، به تدریج می توانیم با واگذاری دام به مردم 

)و درنهایت( خرید از آن ها، این واردات را هم جبران کنیم.
وی با بیان اینکه این مرکز در تولید همه محصولات وارد نمی شــود 
بلکــه قصد الگوســازی برای ورود مــردم را دارد، اضافه کرد: 90 درصد 
روغن موجود را ازخارج یا به شــکل دانه های روغنی و یا به شکل روغن 

بی کیفیت وارد می کنیم.
مدیرعامل بنیاد تعاون ســپاه با بیان اینکه پیشنهاد ما این است که 
کل کشت را مردم انجام بدهند نه نهادهای حاکمیتی، گفت: البته چون 
کشاورز نمی تواند مسئله فروش را حل کند، لذا زنجیره تامین را طراحی 
کردیم )که الان دوره آزمایش آن را سپری می کنیم( و در آن شرکت های 

تسهیل گر، از مرحله کشت تا بازار فروش را اداره می کنند. 
خراسانی اضافه کرد: شنیده شده قرار است اعتبارات خرید تضمینی 
دانه های روغنی درسال 97 تعدیل شود که اگر صحت داشته باشد واردات 

روغن، رانت های زیادی در پی دارد.

یک مسئول:

نیازی به واردات شکر نداریم

رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان گفت: 
اتاق اصناف باید پاسخگو باشد که چرا بیش از ۷۰۰ هزار واحد صنفی 

بدون پروانه  هستند؟!
محمود نوابی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: بر اساس نص صریح قانون 
که مصوب ســال 1382 مجلس است، مسئولیت نظارت بر اصناف به خود 
اتاق اصناف واگذار شــده و عملا این اتاق اصناف اســت که باید پاسخگوی 
تخلفات صنفی باشد و حتی باید توضیح دهد که چرا از بیش از سه میلیون 
واحد صنفی که زیر نظــرش دارد، باید 700 هزار واحد هم بدون پروانه به 

فعالیت خود ادامه دهند!؟
وی با اشــاره به شــکایت های مردمی از نانوایی ها گفت: شرایطی که 
نانوایی ها دارند کمی متفاوت اســت، چراکه پیــش از این قرار بود به طور 
منطقی تا 15 درصد افزایش قیمت برای نانوایی ها منظور شود که به خاطر 
برخی ملاحظات اجتماعی این افزایش قیمت ملغی شــد که لازم است به 
همین مقدار کمک از طرف دولت به آنها انجام شود تا نظارت بر این واحدها 

را بتوانیم با کیفیت و توجیه بیشتری انجام دهیم.
رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان با تاکید بر اینکه 
قیمت ها آزادسازی شده اند، نه رهاسازی اظهار کرد: آزادسازی قیمت ها به این 
معنی است که واحدها باید بر اساس یک ضوابط قانونی قیمت گذاری بکنند 
و در عین حال بتوانند از وضعیت های رقابتی نیز استفاده کنند ولی وقتی در 
موارد قیمت گذاری مانند قیمت گذاری  در سفرهای هوایی با موارد غیرمنطقی 
مواجه می شــویم به طوری که می بینیم بلیت مشهد تا 700 هزار تومان به 
فروش می رسد؛ این موضوع کاملا خارج از منطق است، چرا که در همه جای 
دنیا هزینه هر ساعت پرواز قابل محاسبه است و می تواند قیمت گذاری های 

منطقی را در چارچوب های مشخص با این معیارها انجام داد.
نوابی در خصوص راه اندازی سامانه جامع فروش گفت: در ایران زیرساخت 
راه اندازی سامانه جامع فروش را نداریم که بر اساس آن بتوان بر نحوه فروش 
کالاها، نظارت های در چارچوب داشت؛ به طوری که در برخی کشورها مانند 
آرژانتین مشاهده می کنیم که 23 هزار قلم کالا در سامانه فروش قرار دارد 
که برای آنها سقف قیمت در نظر گرفته شده است و مغازه داران در صورتی 
که دریافتی شان بیش از آن سقف تعیین شده باشد، نمی توانند فروش خود 
را فاکتور کنند.وی یکی از راهکارهای اساســی بهبود فضای فروش کالا را 
افزایش نقش مردمی در نظارت ها دانست و بر پررنگ شدن نقش انجمن های 
حمایت از مصرف کنندگان تاکید و تصریح کرد که ســازوکار مناسب تامین 

مالی آنها در سیاست گذاری ها دیده شود.

رئیس سازمان حمایت:

۷۰۰ هزار مغازه بدون مجوز داریم

مسئول مرکز اقتصاد مقاومتی و کشاورزی حامی: 

اروپایی ها گیاهان دارویی ایرانی را به 
چند برابر قیمت به خودمان می فروشند

معاون توســعه مدیریت و منابع انسانی وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی با بیان اینکه کشــور دچار بیکاری تجمعی شده 
است، گفت: مشکل بیکاری کشــور با ایجاد یک میلیون شغل 

رفع نمی شود.
به گزارش ایسنا، نصرالله بازوند اظهار کرد: ملاک دانشگاه ها برای جذب 
دانشجو فقط اعضای هیئت علمی است و هیچ توجهی به نیاز جامعه ندارند. 
فقط در حوزه بهداشت و درمان نیازسنجی دانشگاهی به صورت مطلوب 

و به جا انجام می شود که آن هم با کمبودهای خاص خود مواجه است.
وی با اشاره به وجود حدود پنج میلیون نفر دانشجو در سطح کشور، 
تصریح کرد:  یک سوم دانشجویان کشور هر سال فارغ التحصیل می شوند و 
این در حالی است که هنوز معادل یک میلیون نفر بیکار غیر فارغ التحصیل 

و بیکاران تجمعی در کشور وجود دارند.
معاون توســعه مدیریت و منابع انســانی وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی، آمار رســمی بیکاران در کشور را بین سه تا چهار میلیون نفر 
عنوان کرد و افزود: اگر هم دولت بتواند ســالانه یک میلیون شغل ایجاد 

کند، باز هم از آمار بیکاران بیش از دو میلیون نفر باقی خواهد ماند.
وی در پایان با بیان اینکه صندوق های بازنشســتگی تهدیدی جدی 
برای کشــور هستند، گفت: به طور مثال صندوق بازنشستگی در استان 
یزد هشــت میلیارد ورودی داشــته و در مقابل 45 میلیارد هزینه. این 

نشان دهنده چالشی بزرگ در آینده برای کشور است.

معاون وزیر تعاون:

مشکل بیکاری با ایجاد یک میلیون 
شغل رفع نمی شود

معاون وزیر راه و شهرســازی و مدیرعامل شــرکت ساخت 
و توســعه زیربناهای حمل ونقل، از اتمام عملیات زیرســازی و 

ریل گذاری راه آهن رشت - قزوین تا پایان امسال خبر داد. 
خیرالله خادمی در بازدید از پروژه راه آهن رشــت – قزوین گفت : با 
توجه به مزایای ترانزیت ریلی و نقش اساسی آن در رشد اقتصادی کشور، 
یکی از اولویت های مهم دولت توسعه شبکه راه آهن است و راه آهن قزوین 
- رشت، از مهم ترین پروژه های ریلی حال حاضر کشور محسوب می شود.

وی ادامــه داد: عملیات اجرایی پل کیلومتــر 55 ،  مهم ترین بخش 
عملیات محور قزوین - رشــت است که از روی آزادراه قزوین - رشت و 
جاده قدیم عبور می کند و هم آکنون عملیات ساخت، نصب و تکمیل سه 
دهانه باقیمانده پل در حال انجام است که شامل یک دهانه صد متری بر 
روی آزادراه قزوین - رشت و 2 دهانه 65 متری است و تکمیل شدن این 

پل، نقش مهمی در اتمام عملیات اجرایی راه آهن قزوین - رشت دارد.
به گفته معاون وزیر راه و شهرسازی، حجم زیادی از عملیات اجرایی 
به پایان رسیده و تا 25 اسفندماه جاری عملیات زیرسازی و ریل گذاری 

به اتمام می رسد.
وی افزود: تکمیل این پروژه از نظر ترانزیت کالا حتی برای کشورهای 
همسایه از جمله هند، استراتژیک محسوب می شود و می تواند زمان حمل 
کالا به روســیه و آذربایجان را تــا نصف کاهش دهد که در هزینه ها نیز 

صرفه جویی قابل توجهی خواهد شد.

معاون وزیر راه وشهرسازی:

عملیات ریل گذاری راه آهن
 رشت - قزوین امسال پایان می یابد


